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مجلسی ها باید 
تصمیمات بزرگ بگیرند

آمادگی ایران برای گسترش 
روابط با مالزی

یک فعال سیاسی درباره عملکرد 
مجلس و دولت و اینکه برنامه ای برای 
اقتصادی  و  معیشتی  مشکلات  حل 
ندارند اظهار داشت: از ابتدا هم مشخص 
بود نباید امیدی نسبت به این که این 
مجلس راه حلی  برای مسائل کشور 
مصطفی  سید  باشیم.  داشته  دارد، 
هاشمی طبا گفت: نمایندگان مجلس 
آن بضاعت علمی و سیاسی را ندارند که 
درباره مسائل معیشتی تصمیم گیری 
کنند، آنان درباره سگ گردانی و ماهواره 
صحبت می کنند، برای این که نمی توانند 
به مسائل اقتصادی کشور ورود داشته 
باشند.  وی ادامه داد: مجلسی ها برای 
این که به مسائل اقتصادی ورود کنند، 
باید توان علمی و قدرت ریسک پذیری را 
داشته باشند که این مهم در آنان وجود 
ندارد و اگر بخواهند به این مسائل ورود 
کنند، باید تصمیمات بزرگ بگیرند که 
این گونه نیستند. هاشمی طبا با اشاره 
به اقدامات دولت نیز عنوان کرد: برای 
این که یک کشور را اداره کنیم باید 
ببینیم چه موضوعاتی مملکت را تهدید 
می کند و آنها را در اولویت مدیریت 
خودمان قرار دهیم، چراکه اگر این کار را 
انجام ندهیم و اولویت ها را رعایت نکنیم، 

زمین گیر خواهیم شد. 

وزیر امور خارجه کشورمان در گفت 
و گوی تلفنی با سیف الدین عبدا... وزیر 
امورخارجه مالزی در خصوص وضعیت 
روابط دوجانبه، تحولات منطقه ای و 
بین المللی و جهان اسلام گفت وگو و تبادل 
نظر کرد. حسین امیرعبداللهیان با تبیین 
سیاست خارجی دولت جدید ایران، بر 
اولویت کشورهای آسیایی در این سیاست 
تاکید و از آمادگی کشورمان برای گسترش 
روابط با مالزی در همه حوزه ها از جمله 
گردشگری، کشاورزی، فناوری، انرژی، 
علمی و دانشگاهی و همچنین آمادگی 
نهایی کردن موافقتنامه تجارت ترجیحی 
) PTA ( میان دو کشور خبر داد و ابراز 
امیدواری نمود تا کمیسیون مشترک 
اقتصادی در آینده نزدیک تشکیل شود. 
وزیر امورخارجه کشورمان همچنین امضا 
و اجرای قراردادهای استرداد مجرمین و 
معاضدت قضائی میان دو کشور را مهم 
خواند و بر اهمیت تبادل زندانیان دو کشور 
تاکید کرد. امیرعبداللهیان از حمایت دولت 
مالزی از مردم مظلوم فلسطین تشکر کرد. 
وزیر امور خارجه مالزی نیز  با ابلاغ سلام 
های گرم مقامات عالی کشورش به رئیس 
جمهور اسلامی ایران ، ظرفیت های موجود 
برای پیشرفت و توسعه بیش از پیش روابط 

را در همه زمینه ها مهیا دانست. 

 توصیه ها به اروپا
 در آستانه مذاکرات وین

امام جمعه موقت تهران با اشاره به آغاز 
مذاکرات ۱+۴ با نمایندگان ایران اظهار 
داشت:  با توجه به آغاز مذاکرات ۱+۴ با 
جمهوری اسلامی ایران به کشورهای 
اروپایی به طورخاص چند توصیه دارم. 
حاکمان و مدیران این کشورها توجه 
داشته باشند امروز به دلیل استراتژی 
خشونت که رهبری سیاسی آمریکا را 
تحت الشعاع قرار داده و نمونه های روشن 
آن را در منطقه  می بینیم و شکست این 
استراتژی در منطقه و دنیای امروز و 
حجم  فوق العاده تناقض ها در سیاست 
گذاری برنامه های راهبردی آمریکا و 
ناتوانی پنتاگون و دستگاه نظامی آمریکا در 
سرکوب مسلمانان و حرکت های  مردمی، 
شاهد کاهش قدرت نرم و غیر ملموس 
سید  حجت الاسلام   هستیم.  آمریکا 
محمد حسن ابوترابی فرد گفت:  سران 
کشورهای اروپایی امروز با چنین آمریکایی 
رویارو هستید. آمریکایی که شکست 
سیاست های او در منطقه جنوب غربی 
آسیا فرا روی جامعه جهانی قرار دارد. وی 
خطاب به حاکمان اروپایی بیان کرد: منافع 
ملت های خود را قربانی منافع نامشروع 
حاکمان آمریکایی و رژیم صهیونیستی 
نکیند. منافع ملت های اروپایی را با رژیمی 

که تار و پود آن فرو ریخته گره نزنید.

سـرمقــاله

وضعیت پرونده هسته ای ایران به نقطه حساسی 
رسیده است.کمتر از 72ساعت دیگر به مذاکراتی مانده 
که نه فقط ایران و آمریکا بلکه روسیه و چین هم مشتاقانه 
منتظر شروع مذاکرات هستند. واقعیت امر این است که 
به رغم تفاوت های آشکاری که بین ایران و آمریکا درباره 
مذاکرات وجود دارد یک شباهت بنیادی بین تهران و 
واشنگتن وجود دارد و آن شباهت این است که در آمریکا 
جریانات سیاسی هستند که نمی خواهند توافقی صورت 
بگیرد و دولت بایدن را زیر فشار زیادی گرفته اند که مبادا 
توافقی با ایران صورت بگیرد. مشابه این وضعیت در ایران 
هم هست، در ایران هم جریانات اعم سیاسی وغیره چندان 
تمایلی به مذاکرات ندارند و می خواهند تنش بین ایران و 
آمریکا همچنان ادامه پیدا کند. تندروهای ایران اعتقادی 
دارند مبنی بر این که ایران در هرگونه تخاصم نظامی 
دست بالا را خواهد داشت و به عبارت دیگر مقصودشان این 
است که اینگونه نیست که آمریکایی ها در جریان برخورد 
نظامی دست بالا راداشته باشند. جمهوری اسلامی ناتوان 
نیست در افغانستان در منتهی الیه شرق  ایران تا لبنان در 
منتهی الیه غرب ایران، ایرانی ها دارای نیروهایی هستند 
که از آنها به عنوان نیابتی یا همراه و همپیمان نام برده می 
شود. جریانات خاص معتقد هستند که در یک وضعیت 
برخورد نظامی که بین ایران و آمریکا اتفاق افتد نیابتی های 
ایران در افغانستان، عراق، سوریه و لبنان بیکار نخواهند 
نشست. از سوی دیگر تندروهای ایران معتقد هستند 
که عربستان سعودی، کویت، امارات متحده عربی، قطر 
که کشورهای عربی حاشیه جنوبی خلیج فارس هستند 
بسیار آسیب پذیر هستند و موشک های ایران می تواند 
خسارت های عمده ای به متحدان آمریکا در منطقه 
وارد سازد. این البته یک روی سکه است و روی دیگر 
سکه آن است که درست است که ما می توانیم با شلیک 
موشک های حزب ا... در سوریه، یا به کمک حشد الشعبی 
در عراق، در میان متحدان خودمان در طالبان لطماتی و 
ضرباتی را به اسرائیلی ها، آمریکایی ها و متحدانشان وارد 
سازیم  اما واقعیت تلخ آن است که آنگاه نوبت به آمریکا و 
اسرائیل خواهد رسید. صد البته آمریکایی ها به هیچ وجه 
سودای تغییر در ایران را ندارند اما ضرباتی بر ساختارهای 
صنعتی و ارتباطاتی می توانند وارد سازند به گونه ای است 
که می تواند ایران را سال ها درحقیقت به عقب رانده و 
همین پیش رفت مختصری را هم که صورت می گیرد را 

در حقیقت نیست و نابود سازد.

وضعیت مشابه 

توئیت باقری از رایزنی ها در کویت
»علی باقری« معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران 
که باد از سفر به امارات عربی متحده روز پنجشنبه در 
کویت حضور داشت در توئیتی نوشت: در کویت در 
دیدار دوستانه با دکتر »احمد ناصر المحمد الصباح« 
وزیر خارجه و وزیر مشاور در امور هیأت وزیران و با 
حضور »مجدی الظفیری« قائم مقام وزیر خارجه 
و »ولید علی الخبیزی« معاون کشورهای آسیایی 
وزارت خارجه، توافق کردیم افق های جدید در روابط 

دو کشور را با اراده و تلاش مشترک پدیدار سازیم.

۳۰ درصد از مردم قم واکسن نزده اند!
نرخ  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
واکسیناسیون کرونا در این استان را ۱۵ درصد 
پایین تر از میانگین کشوری دانست و گفت: قم 
جزو مناطقی است که از استعداد بیشتری برای 
ورود به موج ششم کرونا برخوردار می باشد. محمد 
رضا قدیر افزود: استقبال از واکسیناسیون در قم 
خوب نیست، ۳۰ درصد از مردم استان، نخستین 
دُز واکسن کرونا را دریافت نکردند، که آمار بسیار 
بالایی است.2۰ درصد از جمعیت واکسن نزده در 

قم، افرادی هستند که دچار تردید هستند.

برخی از مدیران ارز دیجیتال 
رشوه می گیرند

رسول قهرمانی نماینده دادستانی تهران گفت: 
برخی از مدیران ارز دیجیتال رشوه می گیرند که 
مدیریت هوشمند توانایی ردیابی و کنترل آن را 
ندارد و پاسخگو نیست که حضور مطالبه گران در این 
بین می تواند در مبارزه با فساد نقش موثر و پر رنگی 
داشته باشد. اگر مدیریت کشور هوشمند سازی شود 
در بدبینانه ترین حالت می توانیم ۶۰ درصد از فساد 
را جمع کنیم و ۴۰ درصد باقی مانده آن بر عهده ی 

مطالبه گران است که افشاگری و سوت زنی کنند.
 

خبر نه چندان خوب برای معلمان 
علی نیکزاد نایب رئیس مجلس گفت: دولت در 
تلاش است تا لایحه رتبه بندی معلمان را بازپس 
گرفته و اصلاحاتی را در آن انجام دهد. مجلس با 
بازگشت این لایحه به دولت مخالفت کرده و در 
تلاش است تا با همکاری دولت سیزدهم برای 
اجرای این لایحه در نیمه دوم سال 2۵ هزار میلیارد 
تومان منابع اختصاص پیدا کند. اکثر نمایندگان 
مجلس با تصویب و اجرای لایحه رتبه بندی معلمان 
موافق هستند ولی تأمین اعتبار آن با مشکلاتی 
روبه رو شده به طوری که سازمان برنامه و بودجه به 
صراحت اعلام کرده که در تأمین منابع مشکلات و 

برخی تنگناهای مالی وجود دارد.

قطعی اینترنت در برخی مناطق اصفهان
گزارش شهروندان اصفهانی و شاهدان عینی 
حکایت از قطعی اینترنت همراه در بخش های 
مرکزی شهر اصفهان دارد. اینترنت اپراتور همراه 
اول در محدوده خیابان شهدا و خیابان بزرگمهر و 
خیابان های اطراف پل خواجو قطع است. اپراتور 
همراه ایرانسل نیز به گفته شاهدان عینی در این 
مناطق قطع است و کاربران امکان استفاده از آن را 
ندارند. اپراتور رایتل هم وضعیتی مشابه 2 اپراتور 
همراه دیگر دارد. اینترنت ثابت یا خانگی اما با 
قطعی گسترده چون اینترنت همراه مواجه نیست 

ولی وضعیت آن منطقه به منطقه متفاوت است.

وضعیت سلامتی بایدن بیان شود
حمید رضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی گفت: اگر قرار باشد منافع 
کشورمان تامین شود، باید شروطی که ایران 
برای ادامه مذاکره تعیین کرده محقق شود. 
وضعیت جسمی بایدن مساعد نیست طبیعتا 
ایران حق دارد نگران تصمیم رییس جمهوری 
بعدی آمریکا در قبال توافق هسته ای با ایران باشد 
چون ممکن است نفر بعدی زیر تعهد بزند. نکته 
دیگر اینکه مذاکرات باید فقط حول چگونگی رفع 
همه تحریم ها باشد و هیچ موضوع دیگری هم 
وارد دستور کار نشود. امکان راستی آزمایی رفع 

تحریم ها هم برای ایران وجود داشته باشد.

مطالبه گری مردم ترس ندارد
معاون دادستان کل کشور بیان کرد: امیدوارم 
مدیران اجرایی استان بتوانند با تلفیق اخلاق حرفه ای، 
قانون مداری و خردورزی به سمت مردم بروند، آن ها 
را باور داشته باشند، خود را مسئول بدانند و مردم را 
نسبت به حقوقشان آگاه کنند. رضا خشنودی گفت: 
امروز عصر روشنگری است و در بیانیه گام دوم انقلاب 
مقام معظم رهبری به تمدن سازی به درستی اشاره 
شده است و در همین راستا دستگاه ها باید بتوانند 
مردم را نسبت به حقوقشان آگاه کنند و از مطالبه گری 
ترسی نداشته باشند؛ چراکه اصول قانون اساسی بند 

به بند قابلیت ظرفیت سازی دارد.

مجازات جایگزین حبس
رئیس سازمان زندان ها در نشست مدیران کل 
زندان های کشور گفت: امروز برای فرآیند مجازات 
جایگزین حبس، قضات هم پای کار آمده اند بنابراین 
نیاز است که برای اجرای هرچه بهتر و تسریع این 
ظرفیت قانونی، کارگروهی در سازمان تشکیل دهیم.  
غلامعلی محمدی  اظهار کرد: افق و آینده سازمان 
زندان ها را روشن می دانم؛ هرچند قرار نیست همه 
مشکلات زندان ها یکباره حل شود اما قطعا روزهای 
خوبی را رقم خواهیم زد. وی همچنین عنوان کرد: 
جای یک دسته از مددجویان به واقع در زندان نیست؛ 
در این راستا خود ما در دورانی برای مجازات جایگزین 
حبس پیش قدم شدیم و خوشبختانه برای استفاده از 

این امکان، با خلأ قانونی نیز مواجه نیستیم.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت 
صنعت فضایی در جهان در تولید قدرت با مؤلفه های 
اقتصادی، تجاری، امنیتی و تأمین نیازهای بشر به 
پیشرفت با تأثیرات کاربردی و ملموس در زندگی 
امروز و آینده،  اظهار کرد: صنعت فضایی دیروز تنها 
مظهر اقتدار کشورها بود اما امروز به عنوان یکی از 
پیشران های اقتصادی مطرح است و در آینده نزدیک 
به عنوان بخشی از زیرساخت حکمرانی در حوزه های 
مختلف تجاری و اقتصادی و امنیتی خواهد بود. 
وی همچنین با تأکید بر اینکه باید از شهروندان 
تهرانی در مقابل خطرات ناشی از گسل ها و ناایمن 
بودن برخی ساختمان ها صیانت شود، گفت: وجود 
ساختمان های ناایمن همچون پلاسکو در تهران 
یکی از نگرانی های دولت است. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
 اینکه بعد از نزدیک به ۱۱ سال اولین جلسه 
شورای عالی فضایی تشکیل می شود، نشان دهنده 
عزم این دولت برای توسعه صنعت فضایی است. 
با مجاهدت جوانان متخصص و باورمند کشور 
تلاش های خوبی در صنعت فضایی شده است اما 
به رغم این تلاش ها در این حوزه با جایگاه واقعی 
فاصله داریم. امروز شرکت های دانش بنیان، صنعت، 
تجارت، کشاورزی و گردشگری عبور از مشکلات 
اقلیمی از جمله کم آبی و ده ها حوزه دیگر می توانند 
از خدمات فضایی برای توسعه و رشد خود استفاده 
کنند.  همه بخش های فعال در این صنعت باید با 
هم پوشانی و هم گرایی و استفاده از تجربیات یکدیگر 
و پرهیز از کارهای موازی دست به دست هم بدهند و 

خواسته مقام معظم رهبری را برای رسیدن به مدار 
۳۶ هزار کیلومتری محقق سازند.

  البته دستیابی به این هدف یک مسیر حداقل 
۱۰  ساله است، اما مطمئن هستیم که به فضل 
خداوند با روحیه جهادی متخصصین کشور و با 
حمایتی که دولت سیزدهم خواهد کرد این مسیر 
کوتاه و کوتاه تر خواهد شد. با وجود تهدیدها و 
تحریم ها و فشارهای هدفمند دشمنان در صنایع 
پیشرفت های  و  دستاوردها  نظامی،  و  فضایی 
بسیار بزرگی در این بخش ها داشته ایم. استفاده از 
تجربه های دانشمندان و نیروهای کارآمد در این 
بخش، می تواند در دیگر بخش ها از جمله صنعت 
خودروسازی مشکلات را برطرف کند و آثار کیفی آن 
در دیگر صنایع از جمله ارتباطات، مخابرات و لوازم 

خانگی و زندگی روزمره مردم دیده شود.
  اگر اراده کنیم حتما می توانیم در همه این 
حوزه ها هم به فناوری های پیشرفته با مزیت 
اقتصادی دست پیدا کنیم. ما باید به سرعت و با 
برنامه ریزی دقیق و منسجم، به فناوری تثبیت شده 
برای مدارهای )LEO( برسیم و در گام بعد باید با 
برنامه ریزی دقیق و کار مجاهدانه، به سرعت به 
سمت مدار ۳۶ هزار کیلومتری ) GEO( حرکت 
کنیم.  اگر در صنعت فضایی و فضای مجازی حضور 
نداشته باشیم مجبور خواهیم شد در اتوبان ساخته 
شده توسط دیگران حرکت کنیم. صنعت فضایی 
یک نوع بازدارندگی برای تعرض دشمنان به کشور 
ایجاد می کند. وقتی ماهواره ای پرتاب می شود مردم 
و جوانان احساس قدرت و غرور می کنند. با هم فکری 

و هم گرایی و پشتکار نیروهای فعال در عرصه فضا و 
حمایت های دولت، امید را در جامعه تقویت کنیم.

  سلامت فردی و اجتماعی در گرو شهر و جامعه 
سالم است و نقش شهر سالم در رشد افراد، خانواده، 
ارتباطات سالم و حتی اقتصاد، مهم است. باید کاری 
کرد که تبعیض و ناعدالتی از جامعه بیرون رود و با 
تحقق عدالت اجتماعی شرایط برای نشاط اجتماعی 
مهیا شود. جامعه نیازمند آرامش و نشاط اجتماعی 
است،  در شهری همانند تهران که شاهد لایه های 
ظاهری و پنهان زندگی مردم هستیم، باید ظاهر 
و باطن شهر براساس سبک زندگی سالم باشد تا 
شهروندان نشاط اجتماعی داشته باشند. ما در 
معماری ایرانی - اسلامی اصول و مبانی بسیار خوبی 
داریم، اما متأسفانه سال هاست کمتر از این معماری 

استفاده می شود. 
  هوشمندسازی و استفاده بهینه از خدمات 
الکترونیک می تواند در رفع مشکلات مردم به 
ویژه ترافیک کمک کند. باید از شهروندان تهرانی 
در مقابل خطرات ناشی از گسل ها و ناایمن بودن 
برخی ساختمان ها صیانت شود، باید از طریق نظام 
مهندسی، نظارت بر ساخت و سازهای شهر تهران 
با دقت بیشتری صورت گیرد. باید نظام  مهندسی 
و شهرداری  به وظایف قانونی خود در مورد ساخت 
و سازها عمل نماید. وجود ساختمان های ناایمن 
همچون پلاسکو در تهران یکی از نگرانی های دولت 
است و دولت آمادگی دارد برای رفع مشکلات مردم 
تهران، با شهرداری تهران به صورت حداکثری 

همکاری کند.

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

عملکرد  دولت و مجلس نشان می دهد که آنچه از روی 
کارآمدن این دو نهاد  تصور می شد که اگر روی کار آیند 
تغییرات شگرفی در حوزه های مختلف صورت خواهد 
گرفت، فعلا  در حد انتظار در عمل چیزی مشاهده نشده 
است. یعنی این تصور می شد که اگر اعتدال گرا یان و 
اصلاح طلبان در صحنه حضور نداشته باشند و دولت 
روحانی نباشد اکثر مشکلات به طور ریشه ای حل و 
فصل خواهد شد. اما گذشت زمان مشخص کرد که این 
مساله چندان درست نبود و صرفا بر مبنای یک تصور 
این موضوع را به این شکل مطرح کردند. لذا آن طور که 
دیده شده به صورت زود هنگام  هم مردم و هم کنش گران 
سیاسی متوجه شدند این مجموعه هایی که مجلس و 
دستگاه اجرایی دو قوه را شکل داده اند در مورد قول های 
خود فکر و  تحلیل کنند و حتی دلایل آن را بگویند. 
مشخص است جز اینکه به تک مضراب ها می زنند که 
ریشه  مشکلات در دولت روحانی بوده حرفی برای گفتن 
ندارند و نمایندگان دلایلی برای این که توفیقی در سطح 
مطلوب حاصل نکردند، نمی توانند بشمارند. از این جهت 
است که کنشگران سیاسی هم به این نتیجه رسیده اند 
که این مجموعه حتی کم توان تر  از آن است که بخواهد 
به لحاظ سیاسی مورد انتقاد قرار گیرد. چرا که عملکرد 
این مجموعه  ها کاملا پیش چشم مردم عیان است که 
دستگاه اجرایی و تقنینی برااساس وعده های اساسی خود 
توفیق بالایی نداشته اند و این نیازی به گفتن ندارد. امروز 
شرایط به نحوی است که در حوزه های مختلف به نقطه 
دشوار رسیده ایم. در ناهنجاری های اجتماعی ، وضعیت 
معیشت مردم، وضعیت آب، آلودگی و ... شرایط چندان 
مطلوبی نداریم و به نظر می رسد که وقت برای تسویه 
حساب زیاد است و در آینده کسانی که این دولت و مجلس 
را شکل دادند، انسان های توانا را کنار گذاشتند و صلاحیت 
آنها را رد کردند باید پاسخگو باشند. البته در شرایط فعلی 
وضعیت اضطراری است و اگر واقعا کسی راهکاری در نظر 
دارد باید برای تغییر در وضعیت موجود این راهکارها را 
ارائه کرد. هر چند که در مجموعه امروز ثمره یک سری 
جهت گیری نارسا را می بینیم که متاسفانه دودش به چشم 
مردم رفته و مردم متحمل هزینه های زیاد می شوند. نوع 
برداشت مردم نیز به همان تصورات اولیه برمی گردد. این 
دولت و مجلسی که تشکیل شده فکر می کردند که اگر با 
یک شعار واحد بیایند مسائل حل است. اما نمی دانستند 
که به لحاظ ساختاری دست دولت و مجلس آنقدرها باز 
نیست و دولت به رغم اینکه از خود اصولگراهاست اما در 
خود اصولگراها نیز قدرت های بالاتر از دولت نشسته اند 
و سیاست ها را دیکته می کنند. لذا با این دستگاه اجرایی 
نباید انتظار زیادی داشت و مردم نیز این را متوجه هستند 
و تحمل می کنند و باید در این مسیر از کمک به دولت برای 

رفع نارسایی دریغ نکرد.

مردم از دولت و مجلس انتظار بیشتری دارند

رئیس جمهور:

صنعت فضایی امروز به عنوان یکی از 
پیشران های اقتصادی مطرح است

 اگر در فضای مجازی فعال نباشیم مجبوریم در اتوبان دیگران حرکت کنیم
 خطرات ساختمان های ناایمن از نگرانی های دولت است 

رئیس قوه قضائیه:

برای از بین بردن لغزش ها نیاز به پیشگیری داریم 
آرمان ملی: رئیس دستگاه قضا، رویکرد دولت 
مردمی و مجلس انقلابی و قوه قضاییه تحول خواه 
را از فرصت های موجود دانست و با اشاره به افزایش 
امید و اعتماد در جامعه، اظهار داشت: دولت ما 
دولتی انقلابی است و می خواهد واقعاً برای مردم کار 
کند و کشور را از جنبه های مختلف ارتقاء ببخشد.  
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای فرهنگ 
بسیج را استقلال طلبی و عزت خواهی و ایستادگی 
در برابر مستکبران و زورگویان دانست و تأکید کرد: 
اگر فرهنگ بسیجی توسعه یابد، دست تطاول اجانب 
و بدخواهان از کشور و سر مردم کوتاه می شود. رئیس 
دستگاه قضا با بیان این که بسیجی هم پیشرو، هم 
پیش رونده و هم پیش برنده است و در فرهنگ 
بسیجی توقف معنا ندارد، اظهار داشت: بسیجی 
خود را محصور در زمان و مکان نمی بیند و می خواهد 
تمدن ناب اسلامی را در همه دنیا توسعه دهد. وی 
با اشاره به حرکت بزرگ امام خمینی )ره( در ایجاد 
یک انقلاب جهانی در عصر حاضر، تصریح کرد: امام 
خمینی )ره( با همه وجود به میدان آمد و بدون 
داشتن منابع مالی و حزب و تشکیلات به معنای 
مصطلح آن توده مردم به خصوص کسانی که مورد 
ظلم و ستم قرار داشتند را به میدان آورد و مقابل 
شیطان بزرگ و دست پرورده اش ایستاد. محسنی  

اژه ای بیان کرد:  خلف صالح حضرت امام هم امروز 
با همان عزم و اراده و با همان روحیه و بصیرت و با 
توکل به خدا در برابر مستکبران شرق و غرب ایستاده 
و بزرگ بسیجی مصلح عالم که همه منتظر او هستیم 
نیز می خواهد بساط ظلم و فساد را برچیند و دنیا را 
پر از عدل و داد کند. رئیس دستگاه قضا جنگ امروز 
دشمن علیه نظام اسلامی و ملت ایران را جنگی 
تلفیقی توصیف و عنوان کرد: دشمن بعد از شکست 
در جنگ نظامی به تحریم و تحریف امید بسته و 
تلاش می کند با فشار اقتصادی و عملیات روانی و 
دروغ پردازی و شبهه افکنی، مردم و جوانان را مأیوس 
کند. وی مقابله با توطئه های دشمن را نیازمند نگاه، 
اراده و روحیه بسیجی دانست و تأکید کرد: بسیج با 
اتکا و اتصال به خداوند کارهای بزرگ انجام می دهد. 
رئیس قوه قضاییه خاطر نشان کرد: امروز ما در معرض 
تهدیدات قرار داریم، اما فرصت هایی هم داریم که 
بسیج می تواند تهدیدات را به فرصت تبدیل و از این 
فرصت ها به خوبی استفاده کند. رئیس دستگاه قضا 
اضافه کرد: دولت ما بحمدا... همه همت خود را برای 
خیرخواهی گذاشته و اراده خدایی و انگیزه الهی برای 
خدمت به مردم دارد و از دشمن نمی هراسد و در 
راستای اجرای منویات امام و راهبر و ولی خود با همه 
وجود به میدان آمده است و امیدواریم که انشاءا... هر 

روز پیروز و پیروزتر شود. وی عنوان کرد: مجلس هم 
امروز همین انگیزه را دارد و می خواهد انقلابی عمل 
کند و ادامه داد: »در قوه قضاییه هم همکاران عزیز ما 
می خواهند اصلاح کنند و یک قوه قضاییه در تراز نظام 
اسلامی شکل بدهند که به دنبال اجرای بهتر عدالت و 
خدمت بهتر به مردم است. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای با بیان این که برای خدمت و انجام 
کار نباید منتظر فرمان یا بسترسازی بود و نیروهای 
بسیجی باید با خط شکنی وارد میدان شوند، افزود: 
مگر حاج قاسم به عنوان یکی از نمادهای فرهنگ 
بسیجی که دنیا به او افتخار می کند، منتظر بود تا به او 
میدان دهند که کاری را انجام بدهد؟ وی متذکر شد: 
حاج قاسم که منشاء بسیاری از توفیقات در منطقه 
بود، خودش پیشگام می شد و بقیه را هم با خود همراه 
می کرد و کارها را پیش می برد و رفتار او باید الگویی 
برای همه باشد. رئیس عدلیه با اشاره به وسوسه های 
شیطان و شیطان صفتان برای گمراهی و انحراف 
انسان ها، صیانت از همکاران و پیشگیری از خطا و 
لغزش همکاران قضایی را از موضوعاتی دانست که 
همکاران بسیجی دستگاه قضا می توانند به آن اهتمام 
ویژه داشته باشند. وی در ادامه تاکید کرد: برای از بین 
بردن لغزش ها در عدلیه نیاز به جلوگیری، آسیب 
شناسی و پیشگیری داریم شما هم راه حل ارائه کنید.

هدایت ا... آقایی
فعال سیاسی اصلاح طلب

از  :پس  – یاسمین طالقانی  آرمان ملی 
آنکه شورای نگهبان اعلام کرد دلایل عدم احراز 
صلاحیت علی لاریجانی را به وی اعلام کرده است، 
رئیس پیشین مجلس در متنی تفصیلی به مباحث 
مطرح شده از سوی شورای نگهبان پاسخ داده و 
مکتوب مباحث خود را برای سران قوا و بسیاری از 
شخصیت های سیاسی ارسال کرده است. لاریجانی 
در متنی که حدود ۳۰ صفحه است سعی کرده به 
همه شبهات و سوالات شورای نگهبان پاسخ دهد. 
وی اظهار کرده، هرچند این قبیل اقدامات دیگر 
سودی برای وی ندارد اما باعث اصلاح رویکرد 
شورای نگهبان می شود. هنوز ابهامات ردصلاحیت 
علی لاریجانی در افکار عمومی از بین نرفته و با اینکه 
اکنون دولت سیزدهم رسما فعالیت خود را آغاز 
کرده است، اما همچنان بحث چرایی ردصلاحیت 
فردی که ۱2 سال رئیس مجلس بود و پیش از آن 
مسئولیت های مهمی مانند ریاست صداوسیما را 
برعهده داشت و همین حالا مشاور رهبری به حساب 
می آید، ادامه دارد. بارها خواستار آن شد که دلایل 
ردصلاحیتش به صورت علنی اعلام شود و نوشت:» 
مطابق دستور حاکمیتی رهبرانقلاب در پی ابلاغ 
سیاست های کلی انتخابات در سال ۹۵ و پیرو 
بند ۱۱-2، شورای نگهبان موظف است در صورت 
درخواست داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری 
در خصوص دلایل ردصلاحیت به آنان به صورت 
مکتوب دلایل خود را ارائه نمایند.«   طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در ۱۶ مرداد ۱۴۰۰ اعلام 
کرد دلایل عدم احراز صلاحیت علی لاریجانی به وی 
اعلام شده است.  نکته مهم دیگری که در سخنان 
آقای سخنگو مطرح شد این بخش است: »آنچه در 
بررسی صلاحیت افراد وجود داشته است، در اختیار 
خود آنان قرار می دهیم. اینکه مبنای عدم احراز چه 
بوده است، به دلیل مخفی بودن آرا معلوم نیست. 
شورای نگهبان هر پاسخی داشته باشد اعلام می کند 

و تا این جا هم اعلام شده اما این که دلیل عدم احراز 
چه بوده چون رای مخفی بوده ما هم نمی دانیم و 
دلیل عدم اعلام عمومی دلایل رد صلاحیت ها نیز 
این است که منع شرعی و قانونی داریم نمی توانیم 

آن ها را اعلام کنیم«.
 تلاش ناکام برای حذف لاریجانی

احراز  عدم  دلایل  اعلام  لاریجانی  برای 
صلاحیتش برای کاندیداتوری درانتخابات ریاست 
جمهوری آنچنان اهمیت ندارد اما جامعه هنوز 
این سوال را دارد که چگونه شخصیتی با سابقه 
۱2 سال ریاست مجلس نمی تواند کاندیدای ورود 
به پاستور شود و میخواهند بدانند در پشت پرده 
چه می گذرد. علی لاریجانی به دانشگاه برگشت 
وتدریس فلسفه را از سر گرفت اما هنوز فلسفه 
تصمیمی که برای حذف او گرفتند مشخص نشده 
است. اما از این موضوع مهم نمی توان عبور کرد 
که جریانی از داخل اردوگاه اصولگرایی خواهان 
حذف لاریجانی با هر روش هستند چنانکه یک 
روز در مجلس به او می تازند، روزی دیگر متوهمانه 
او را بر سر سفره اصلاح طلبان به تصویر می کشند 
و این توهم را به جامعه نزدیک به خودشان القا 
می کنند. علی خضریان نماینده فعلی تهران در 
مجلس چندی پیش ادعایی کرد که توجهی به آن 
نشد چرا که مشخص بود لاریجانی مسیر تخریب 
را طی نمی کند. او گفته بود:» »حجت الاسلام  
رئیسی در ادامه به تخلفات مجلس و رئیس این قوه 
پرداخته و اظهار می کند آقای علی لاریجانی مرکز 
پژوهش های مجلس را مأمور کرده بود تا جزواتی 
علیه من و آقای قالیباف یعنی کاندیداهای انقلابی 
آماده کند و پخش می کردند.« خضریان اما شاید 
دلیلی برای طرح این ادعا داشت و آن هم ناکامی 
از گوشه نشینی لاریجانی  است. درهمان روزها 
بود که حکم رهبری برای عضویت لاریجانی در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی صادر شد؛ حکمی 

که به اذعان بسیاری از آگاهان نشان داد اعتماد 
رهبری به لاریجانی بیش از یک حکم مشاورت 
است . دلسوزان اصولگرا اما حامی لاریجانی هستند 
مانند غلامرضا مصباحی مقدم عضو ارشد جامعه 
روحانیت و عضو مجمع تشخیص مصلحت در پاسخ 
به این پرسش که آیا ردصلاحیت شدن لاریجانی 
برایش تعجب آور نبود، گفته است: »چرا. تعجب 
کردم. من معتقد بودم نباید چنین اتفاقی می افتاد. 
واکنش ایشان خیلی معقول بود. واقعا رعایت مصالح 
ملی در رفتار ایشان بسیار برجسته بود. رهبر معظم 
انقلاب هم موضع گرفتند که حکایت از این داشت 
که یا مناقشه ای نسبت به تصمیم شورای نگهبان 
داشتند، ولی تکلیف نکردند یا علاوه بر این مناقشه 
نسبت به اظهارنظرهای دیگران درباره لاریجانی 
اعلام موضع کردند که نوعی حمایت مجدد از آقای 
لاریجانی به حساب می آید«. جالب اینجاست که 
برخی سایتها شایعاتی را درباره لاریجانی مطرح 
می کنند به عنوان نمونه یکی ازاین سایتها نوشته 
بود:» علی لاریجانی به همراه خانواده از تهران به 
لاریجان رفته است. او بعد از بحث انتخابات با جمع 
کردن ستادهای خود، به طور کلی از تهران خارج 
شده و در روستایی در لاریجان به همراه خانواده 
خود در ویلای شخصی خود مستقر شده است. 
وی برای برخی جلسات گاهی به تهران می آید.  و 
دیگر اینکه حجت الاسلام ناطق نوری هم در شمال 
کشور مستقر شده است و گاهی برای شرکت در 

جلسات مهم، به تهران می آید.«
  در نهایت...

در نهایت باید منتظر ماند که نتیجه نامه ۳۰ 
صفحه ای لاریجانی به  سران قوا و شخصیت های 
سیاسی چه نتیجه ای به دنبال دارد. آیا او از عرصه 
مسئولیت یا سیاست خداحافظی خواهد کرد و یا 
اینکه با فراموش کردن ردصلاحیتش به فعالیت 

می پردازد.

برنامه آینده رئیس پیشین مجلس چیست؟

پاسخ 30 صفحه ای لاریجانی به شورای نگهبان


